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معاون هوانوردی و امور بین الملل سازمان هواپیمایی:

تعامل فرودگاه ها و شرکت های هواپیمایی
 افزایش می یابد

گروه اقتصادی- معاون هوانوردی و امور بین الملل ســازمان هواپیمایی کشــوری تاکید کرد: به منظور رونق 
اقتصاد صنعت هوانوردی و دستیابی به رشد پایدار، تعامل و همکاری فرودگاه ها و شرکت های هواپیمایی افزایش 

می یابد.
حســن خوشــخو با بیان اینکه تعامــل فرودگاه ها و شــرکت های هواپیمایی افزایــش می یابد، گفت: عدم 
تــوازن، تعامــل و همــکاری بین بخــش فرودگاهی و شــرکت های هواپیمایی یکی از چالش هــای موجود در 
صنعــت هوانوردی اســت که همواره مانعی برای رشــد و پویایی این صنعت به شــمار مــی رود، بنابراین امکان 
 برقــراری تعاملات ســازنده بین بخش های مذکور به منظور افزایش بهــره وری و رونق اقتصادی امری ضروری 

است.
وی بــا بیــان اینکه با تغییر و اصلاح رویکردها می توان مشــکلات موجود در ایــن بخش را به نقاط قوت و 
فرصت تبدیل کرد، اظهار داشــت: به همین منظور ســازمان هواپیمایی کشــوری به عنوان سیاست گذار اصلی در 
حوزه های کلان صنعت هوانوردی، بررسی فرصت ها و چالش های موجود بین فرودگاه ها، ارائه دهندگان خدمات 
ناوبری هوایی و ارائه دهندگان خدمات فرودگاهی و همچنین شــرکت های هواپیمایی به منظور بهره بردار صنعت 
هوانوردی کشــور را در دســتورکار قرار داد، تا با رفع این موانع، اعتلای جایگاه هوانوردی کشــور در عرصه های 

داخلی و جهانی را شاهد باشیم.
معاون هوانوردی و امور بین الملل ســازمان هواپیمایی کشــوری با اشــاره به رویکرد تســهیل فرایندها و 
مقررات زدایی به منظور هموار کردن مســیر رشــد و توســعه صنعت، تصریح کرد: در هم اندیشــی فرصت ها و 
چالش های شــرکت های هواپیمایی و فرودگاه ها که قرار اســت در تاریخ ۱۹/۱۱/۱۴۰۱ برگزار شود، راهکارهای 
ایجاد توازن بین ایمنی و اقتصاد عملیات هوانوردی جهت رســیدن به رشــد پایدار و همچنین راهکارهای افزایش 
بهره وری و تســهیلات فرودگاهی وکاهش زمان تأخیر در عملیات فرودگاهی مورد بحث و بررســی قرار خواهد 

گرفت.

گروه اقتصادی - حدود ســه ماه 
قبــل یعنی ۲۴ آبان ماه بود که عیســی 
زارع پور برای پاسخ به سوالات برخی 
نمایندگان مجلس در مجلس شورای 
اسلامی حاضر شد. او در جریان بررسی 
سوال تعدادی از نمایندگان در خصوص 
اقدام وزارت ارتباطات برای توســعه 
شــبکه ملی اطلاعات گفت: همانطور 
که در جلسه رای اعتماد به مجلس قول 
دادم تحقق شبکه ملی اطلاعات در صدر 
برنامه های وزارت ارتباطات قرار داشته 
و برای این که این مهم محقق شود تمام 
منابع وزارتخانه را بسیج کردم. اولویت 
اول وزارت ارتباطات تحقق شبکه ملی 
اطلاعات در لایه های مختلف اســت؛ 
شــورای راهبردی توسعه شبکه ملی 
اطلاعات با مسئولیت بنده شکل گرفته 

و هر هفته جلسه برگزار می کند.
طبــق گفتــه وی، در ایــن طرح 
وظایــف دســتگاه های مختلف برای 
تحقق شبکه ملی اطلاعات تعریف شده 
است که از ۵۳ بند ۳۷ بند آن مستقیما به 
وزارت ارتباطات باز می گردد. ۲۰۰ زیر 
پروژه برای تحقق اهداف تعریف شده 
است و در این جلسات قرارگاهی میزان 
پیشرفت این پروژه ها بررسی می شود؛ 
در این دو ماه به دلیل حساســیت های 
پیش آمده جلســات به صورت روزانه 

برگزار شده است.
به اعتقــاد وزیر ارتباطات یکی از 
مشــکلاتی که وجود داشــت این بود 
که شاخصی برای پیشرفت شبکه ملی 
اطلاعات وجود نداشــت. وزیر قبلی 
مدعــی بود که این شــبکه ۷۰ درصد 

پیشرفت داشــته اما مرکز ملی فضای 
مجازی پیشرفت آن را ۳۰ درصد اعلام 
می کرد ما در وهله اول ســعی کردیم به 
یک ادبیات مشــترک برسیم و بیش از 
۱۰۰ شــاخص تعریف کردیم تا میزان 
پیشــرفت شــبکه ملی اطلاعات را به 
شکل کمی اعلام کنیم. براساس آخرین 
ســنجش ها در ابتدای دولت سیزدهم 
بــا وجود این که قریب به ۱۰ ســال از 
هدف گذاری برای تحقق شــبکه ملی 
اطلاعات می گشت میزان پیشرفت آن 

تنها ۳۰ درصد بود. 
اما با تــلاش شــبانه روزی این 
وزارت خانه میزان تحقق شــبکه ملی 
اطلاعــات )درآن زمان( بیــش از ۵۹ 
درصد پیشرفت داشته. در ۱۰ سال تنها 
۳۰ درصد پیشرفت داشته اما ظرف یک 
سال و اندی به پیشرفت ۵۹ رسیده است 
و بــا برنامه ریزی صورت گرفته ظرف 
یک سال و نیم آینده یعنی تا ۱۴۰۳ شبکه 

ملی اطلاعات محقق خواهد شد.
همچنیــن موضوعاتی مانند فیبر 
نوری، اقدامات صــورت گرفته برای 
حمایت از پلتفرم های داخلی و کسب 
و کارهایی کــه در آن فعالیت می کنند 
از دیگــر موضوعاتی بود کــه در این 
جلســه توســط  وزیر ارتباطات به آن 
پرداخته شــد و پس از استماع پاسخ ها 
و اظهارات عیســی زارع پور در صحن 
مجلس، مجتبی رضاخــواه - نماینده 
مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر 
و پردیس در مجلس شورای اسلامی-  
به صورت مشروط از این پاسخ ها قانع 
شد و گفت: »به شرط آن که آقای وزیر 

ظرف ۳ ماه مشکلات کسب و کارها را 
رفع کند و  درواقع شرایطی را فراهم کند 
که ضمن تقویت شبکه ملی اطلاعات 
امکان فعالیت کسب و کارهای داخلی 
در شبکه های اجتماعی و پیام رسان های 

داخلی تسهیل شود، قانع می شوم.«
مهلت ســه ماهه بــه وزیر 

ارتباطات رو به پایان است
در همین راستا مجتبی رضاخواه 
اخیرا با اشــاره به مهلت سه ماهه خود 
بــه وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
در زمینه توســعه شبکه ملی اطلاعات 
در پی طرح سوالی در مجلس، تصریح 
کرده است »حدود ۲ ماه و نیم پیش بنده 
ســوالی را از وزیر ارتباطات در زمینه 
نحوه پیشرفت شبکه ملی اطلاعات و 
کیفیت اینترنــت مطرح کردم که وزیر 
ارتباطات پیرو این ســوال توضیحاتی 
را ارائــه کرد و بنده با این توضیحات به 
صورت مشــروط نهایتا موافقت کردم 
که ســوال در آن جلسه صحن به رأی 
گذاشته نشــود و مفهوم آن این است، 
وزیــر کارت زردی از مجلس دریافت 

نکرد.«
وی با بیان اینکه مهلت سه ماهه ای 
که به وزیر ارتباطات داده شد، ۲۴ بهمن 
به اتمام می رسد، ادامه داد: »انتظار داریم 
که طی مدت زمان سپری شده کیفیت 
اینترنت افزایش و شبکه ملی اطلاعات 

توسعه پیدا کند.«
نماینــده مــردم تهــران، ری، 
شمیرانات، اسلامشــهر و پردیس در 
مجلس شورای اسلامی، بیان کرد: »اگر 
تغییرات در این بخش ها پیرو مهلت داده 

شــده رخ ندهد قطعا مجلس مجددا به 
این موضــوع ورود کرده و پیگیری ها 
را ادامه خواهــد داد؛ بنابراین اگر وزیر 
ارتباطات به تعهدات خود در این بخش 
عمل نکند قطعا در صحن مجلس کارت 

زرد خواهد گرفت.«
وی که با خانــه ملت گفت وگو 
کرده، با بیان اینکه در ۲ الی ۳ ماه گذشته 
اتفاقاتی در جریان امور رخ داده که به آن 
معترض هستیم، تشریح کرد: »به عنوان 
مثال اینترنت برخی از مردم در نواحی 
که کنکور برگزار شــد، قطع شد لذا ما 
نسبت به موضوع اینترنت بسیار حساس 
هستیم و وزیر ارتباطات نباید اجازه دهد 
که هــر ارگانی در این موضوع دخالت 
کند. اگر وزیــر ارتباطات تا ۲۴ بهمن 
ماه رضایت مجلــس را در زمینه امور 
روی زمین مانده به ویژه افزایش کیفیت 
اینترنت جلب نکند، این موضوع مجددا 
به صحن مجلس ارجاع شــده و وزیر 

ارتباطات در این زمینه تذکر می گیرد.«
طبق اظهارات این نماینده مجلس، 
اگر وزیر ارتباطــات کارت زرد دوم را 
کسب کند، عملا وی به مرحله استیضاح 
نزدیک خواهد شد، رضاخواه همچنین 
اظهار کرده است »ما از عملکرد وزارت 
ارتباطــات در مدت زمان اخیر به ویژه 
در موضوع اینترنت راضی نیســتیم و 
دلیل این مسئله هم این است که عموم 
مردم نســبت به این موضوع گلایه مند 
هستند.  وزیر ارتباطات تعهد دادند که 
موضوع ارتقاء کیفیت اینترنت را حل و 
فصل کنند و اگر این موضوع حل نشود 
طبیعتا استیضاح وی می تواند در مجلس 

مطرح شود.«
رضاخواه با بیان اینکه برای ما در 
حــوزه اینترنت دو موضوع کلان حائز 
اهمیت اســت، گفت: »نخست اینکه 
اســتفاده ای که عموم مردم از اینترنت 
دارند باید به کیفیت بالایی برسد و این 
موضوع از جمله موضوعاتی است که 
وزیر ارتباطــات درباره آن تا ۲۴ بهمن 
تعهــد داده اند و دوم توجه به کســب 
و کارهای اینترنتی اســت لذا کســب 
و کارهــا در این مدت با مشــکلات و 
محدودیت هایی مواجه شده اند و اگر 
این محدودیت برداشته نشود و یا اینکه 
گزینه های جایگزین ارائه نشود، حتما 
مجلس به این موضــوع ورود خواهد 

کرد.«
در همین رابطه وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات به تازگی در پاسخ به 
سوال ایسنا، درباره پایان مهلت سه ماهه 
مجلس در زمینه موضوع اینترنت اظهار 
کرد: آقای رضاخواه - نماینده مجلس 
سوالی را مطرح کردند و ما پاسخ سوال 
را دادیم. ایشــان درخواســت داشتند 
که ظرف ســه ماه شرایط برای فعالیت 
کسب و کارها در پلت فرم های داخلی 
تسهیل  شود و اصل خواسته ایشان این 
بود و ما امروز اعلام می کنیم که شرایط 
برای فعالیت کسب و کارهای داخلی در 
سکوهایی که ما از آنها حمایت می کنیم، 
فراهم اســت و با آیین نامه ای که دولت 
در آبــان ماه مصوب کرد، حمایت های 
خوبی پیش بینی شــده و امیــدوارم با 
اجرای آن حمایت حداکثری از کسب 

و کارها را داشته باشیم.

وزیر می تواند از دومین کارت زرد عبور کند؟

مهلت سه ماهه بهبود کیفیت 
اینترنت رو به پایان است

اگر وزیر ارتباطات تا ۲۴ بهمن ماه رضایت مجلس را در زمینه پیشرفت شبکه ملی اطلاعات و کیفیت اینترنت جلب نکند،
 این موضوع مجددا به صحن مجلس ارجاع شده و به گفته یک نماینده مجلس »عیسی زارع پور در این زمینه تذکر و کارت زرد 

می گیرد، که عملا وی را به مرحله استیضاح نزدیک خواهد کرد.«

گــروه اقتصــادی -  اجرای  
آزمایشــی طرح کالابرگ الکترونیک 
که پیشــتر در هرمزگان آغاز شده بود، 
با پیوســتن سه استان قزوین، گیلان و 
مرکزی در هفته گذشــته وارد مرحله 
تازه ای شــد. این طرح کــه با هدف 
تقویت ســلامت غذایــی و حمایت 
از معیشــت خانوار به اجرا درآمده به 
تدریج در سراســر کشــور عملیاتی 

خواهد شد.
طرح کالابــرگ الکترونیکی در 
روزهای گذشته در سه استان قزوین،  
گیلان و مرکزی به طور آزمایشی اجرا 
شد. پیشــتر این طرح در هرمزگان به 
عنــوان اولین اســتان منتخب به اجرا 
درآمده بود. بر اســاس اعلام مجری 
طرح کالابــرگ الکترونیکی، امکان 
خرید از تمام فروشگاه های موجود در 
این سه استان برای مردم فراهم شده و 
تمام فروشگاه ها می توانند در صورت 
تمایل بــرای عضویت اپلیکیشــن 
"شما" )شبکه ملی اعتبار( را از سایت 

shoma.sfara.ir دانلود کنند.
طبق آخریــن اخبــار، اجرای 
طــرح کالابرگ الکترونیک در قزوین 
در دو مرحلــه به اجــرا درمی آید که 
مرحله نخســت اجــرای آن با اتصال 
برخی فروشگاه ها به سامانه کالا برگ 
الکترونیک آغاز شده و برابر آمارها تا 
روز شنبه حدود ۱۰۰ فروشگاه غیر از 
فروشگاه های زنجیره ای به این سامانه 

درخواست داده اند.
آنطــور کــه علــی رحمانی- 
سرپرســت معاونت هماهنگی امور 
اقتصادی اســتانداری قزوین درباره 
روند اجرای طرح در این اســتان گفته 
پس از اتمام مرحله اتصال فروشگاه ها 
با تایید استاندار نسبت به آمادگی برای 
اجرا طرح، مرحله بعد آغاز می شــود 
که در مرحله بعد مشمولین یارانه بگیر 
می توانند به این فروشگاه ها مراجعه و 
خریــد کنند. به گفته وی در این طرح 
بحث مالیات اصناف مطرح نیست و 
این طرح به هیچ عنوان به سامانه های 

مالیاتی متصل نیست. رحمانی اعلام 
کرده که امکان خرید به شکل مجازی 
در حال حاضــر وجود ندارد و انتظار 
مــی رود در آینــده فروشــگاه هایی 
که به شــکل مجازی ایــن کالاها را 
می فروشــند، به طرح متصل شــوند 
تا از مزایــای اجرای طرح به صورت 
مجــازی هم بتوان بهره مند شــد. در 
استان گیلان نیز مقدمات اولیه شروع 
شــده و روند اطلاع رسانی ها به افراد 
و فروشگاه ها در حال انجام است. در 
اســتان مرکزی نیز اقدامات اولیه برای 
اجرای طرح آغاز شــده و ســتادهای 
استانی و شهرستانی تشکیل شده است. 
همچنین اطلاع رسانی به فروشگاه ها و 
مغازه داران جهت ثبت نام و مشارکت 

در این طرح در دستور کار است.
جمشید امیدی - مدیرکل تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی اســتان مرکزی با 

بیان اینکه طی دو روز گذشته استقبال 
خوبــی از این طرح صــورت گرفته 
اســت،  می گوید: پیوستن به این طرح 
اصلا اجباری نبوده و اختیاری اســت. 
طرح برای فروشــندگان مزایایی دارد 
و صاحبان مغازه و فروشــگاه ها برای 
مشــارکت در این طرح متحمل هیچ 
هزینه ای نمی شــوند. بــه گفته وی، 
با اجــرای این طــرح کوچکترین و 
جزئی ترین واحدهای فروشگاهی در 
هر منطقه ای با دستگاه کارتخوان خود 
می توانند به شبکه شما متصل شوند و 
شــرکت در این طرح تعداد مشتریان 
فروشــگاه را افزایش می دهد. آنطور 
که مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
اســتان مرکزی گفته این طرح روشی 
موثر برای کنترل گرانی و تورم اســت 
و نگاه دولت این است که طرح بیشتر 
وارد روستاها شــود. پیشتر و مطابق 

گزارش های انتشار یافته بیش از ۴۰۰۰ 
تراکنش در هرمزگان انجام گرفته و از 
حدود ۹۰۰ فروشگاه خرید شده است. 
به گفته مجتبی معین وزیری - مدیرکل 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی هرمزگان 
بیش از ۱۳۲۶ فروشــگاه در هرمزگان 
به درگاه کالابرگ الکترونیکی متصل 
شــده اند و ۳۵۰ فروشــگاه دیگر در 
هرمزگان در انتظار اتصال به ســامانه 

کالابرگ الکترونیک هستند.
حمید فــرداد - مجــری طرح 
کالابــرگ الکترونیکی ابراز امیدواری 
کرده با پیوســتن ۳۵۰ فروشگاه دیگر، 
پوشش و فراگیری صد درصدی طرح 
در هرمزگان محقق شــود. طرح کالا 
برگ الکترونیکی بــه منظور تقویت 
سلامت غذایی و حمایت از معیشت 
خانــوار به اجرا درآمــده و دولت این 
امکان را برای خانوارها به وجود آورده 

تا کالاهای اساســی را به نرخ ثابت و 
اعتبار یارانه یک ماه زودتر خریداری 
کنند. این کالاها ۱۰ قلم کالای اساسی 
بــه ارزش ۵۳۰ هزار تومان اســت که 
شــامل ماست، شیر، پنیر، قند و شکر، 
ماکارونی، روغــن مایع، برنج، مرغ و 
تخم مرغ می شود. به اعتقاد کارشناسان 
مهمترین مزایای اجرای طرح کالابرگ 
الکترونیکی، حفظ قدرت خرید مردم 
در طول دوره اســت. قیمت کالاها بر 
اساس نرخ شهریور سال ۱۴۰۰ عرضه 
می شــود و دولت طبق ســبد کالای 
مشخص شده مابه التفاوت قیمت کالا 

را در طول دوره پرداخت می کند.
مزیــت دیگر این طــرح احترام 
به ســلایق خانوارهاست به نحوی که 
مردم می توانند کالای مصرفی و مورد 
نیاز خود را از لیست اقلام اعلام شده بر 
اساس سلیقه و با هر نام و نشان تجاری 

خریداری کنند و امکان پرداخت مابه 
التفــاوت قیمت کالاهــای انتخابی با 

کالای مرجع فراهم شده است.
پیــش از این وزیر تعــاون، کار 
و رفاه اجتماعی با اشــاره به موفقیت 
اجــرای طرح در اســتان هرمزگان از 
تسری آن به پنج استان دیگر خبر داده 
و ابراز امیدواری کرده بود که این طرح 
تا پایان سال در کل کشور اجرایی شود 
که با توجه به اجرای طرح در سه استان 
قزویــن، مرکزی و گیــلان، احتمال 
پیوستن یک اســتان دیگر به طرح تا 

پایان سال دور از انتظار نیست.
به گفته وی طبق هماهنگی های 
انجام  شده با فروشگاه های زنجیره ای 
در آینــده نزدیــک طــرح کالابرگ 
الکترونیکی به شــکل سراسری اجرا 
می شــود و دولت هیچ بنایی ندارد که 

یارانه نقدی را حذف کند.
آنطور که مرتضوی گفته اجرای 
طرح کالابــرگ الکترونیک تکلیف 
قانونی است و مردم می توانند کالابرگ 

الکترونیــک یا یارانه نقدی را انتخاب 
کنند. قیمت ها بر اساس شهریور سال 
۱۴۰۰ است و برای کالاهای اساسی از 

ارز نیمایی استفاده کند.
به گفته وزیــر تعاون، کار  و رفاه 
اجتماعی سرپرســتان خانــوار با کد 
دســتوری # ۲۸*۷۸۸* می تواننــد 
میزان اعتبار خود را مشــاهده و به هر 
مقداری که ضرورت دانســتند خرید 
کنند. افراد درصورت تمایل نداشتن به 
خرید کالا برگ الکترونیکی می توانند 
همچنان یارانه خود را در پایان هر ماه به 
طور نقدی دریافت کنند. فروشندگان 
صنوف خواربــار، لبنیات، پروتئین و 
فروشگاه های زنجیره ای و تعاونی های 
مصــرف، می تواننــد بــا مراجعه به 
نــرم افــزار »بــازار« و »مایکت« 
 یــا از طریــق درگاه الکترونیکــی

 shoma.sfara.ir نسبت به نصب 
برنامه کاربردی »شــما« و ثبت نام از 
قســمت پنل فروشنده به فروشندگان 

مجاز به این طرح بپیوندند.

آخرین جزئیات اجرای کالابرگ الکترونیکی در استان های منتخب

وی بــا بیــان اینکــه مهلــت ســه ماهــه ای که بــه وزیــر ارتباطــات داده شــد، ۲۴ 
بهمــن بــه اتمام مــی رســد، ادامــه داد: »انتظــار داریم که طــی مدت زمان ســپری 
شــده کیفیــت اینترنــت افزایــش و شــبکه ملــی اطلاعــات توســعه پیــدا کند.«

اقتصادی

گروه اقتصادی - مدیرکل سابق 
دفتر حمایت از مالکیت فکری وزارت 
صنعت، معدن و تجارت گفت: باتوجه 
به ثبت جهانی نــام »خلیج فارس« در 
ســازمان جهانی مالکیت فکری، هیچ 
کشــور، دولت و ســازمانی نمی تواند 
خلیــج فــارس را بــه اســم دیگری 

نامگذاری کند.
»سید مهدی میرصالحی« افزود: با 

تلاش و پیگیری مستمر دفتر حمایت از 
مالکیت فکری وزارت صنعت، معدن 
و تجارت، در تاریــخ ۱۹ ژوئن ۲۰۱۸ 
نام خلیج فارس با پیشــوند »مروارید« 
بر اســاس معاهده لیسبون در سازمان 
جهانی مالکیت فکری )WIPO( که 
یکی از سازمان های وابسته به سازمان 
ملل متحد اســت، به ثبت جهانی نشان 
جغرافیایی رسید. وی اضافه کرد: فرآیند 

صدور سند ثبت جهانی نام خلیج فارس 
که حدود دو سال به طول انجامید، ابتدا 
در مرکز مالکیت معنوی ســازمان ثبت 
اسناد و املاک کشور به ثبت ملی رسید 
و سپس با تشکیل پرونده مورد نیاز که 
شامل گزارش کارشناسی، نقشه حوزه 
جغرافیایی منطقه، مجموعه ســوابق و 
مستندات مربوطه بود، به سازمان جهانی 
مالکیت فکری )WIPO( که مقر آن در 

ژنو سوئیس است، ارسال شد.
این کارشــناس عالــی وزارت 
صنعت، معدن و تجــارت ادامه داد: بر 
اســاس قوانین بین المللی، این پرونده 
ابتدا در ســازمان مذکور مورد بررسی 
کارشناســی قــرار گرفت و ســپس 
بــه کشــورهای عضو موافقــت نامه 

بین المللی لیسبون که جمهوری اسلامی 
ایران در سال ۱۳۸۳ به آن پیوسته است، 
ارسال شد. کشورهای عضو نیز پس از 
بررسی همه ابعاد حقوقی و مستندات 
ارســال شده، در مدت معین اظهار نظر 
رسمی خود را مبنی بر موافقت با دلایل 
کارشناسی و مســتندات مربوط اعلام 
کردند. میرصالحی یادآور شد: مجموع 
نظرات دریافت شــده از کشــورهای 
مختلف عضو موافقت نامه لیســبون 
در بخش ثبت نشــان جغرافیایی )میز 
لیســبون(، مورد جمع بندی و بررسی 
مجدد قرار گرفت و ســرانجام تصمیم 
نهایی اتخاذ و صدور سند ثبت جهانی 
نام خلیج فارس با پیشــوند مروارید در 

تاریخ ۱۹ ژوئن ۲۰۱۸ مصوب شد.

وی بیان داشــت: این سند که طی 
فرآیند مذکور تصویب و صادر شــده 
اســت، هم اینک در پایــگاه اینترنتی 
سازمان جهانی مالکیت فکری به نشانی
www.wipo.int قابل دسترســی و 

ملاحظه در سراسر جهان است.
مدیرکل ســابق دفتر حمایت از 
مالکیت فکــری وزارت صمت با بیان 
این کــه این نوع ثبت جهانی از ســوی 
ســازمان جهانی مالکیت فکری، ثبت 
نشــان جغرافیایی و حمایت از اسامی 
مبداء محسوب می شود، تاکید کرد: از 
این پس و بر اساس قوانین بین المللی، 
هیچ کشور، دولت و سازمانی نمی تواند 
خلیــج فــارس را بــه اســم دیگری 
نامگذاری کنــد. میرصالحی در بخش 

دیگر این گفت وگو از ارســال پرونده 
۱۰ محصول جدید برای ثبت جهانی در 
سازمان جهانی مالکیت فکری خبر داد 
و گفت: ید آق قلا، ســنگ آندولوزیت 
نهبندان، سنگ بازالت منشوری طلایی 
سربیشه، سنگ منیزیت سربیشه، سنگ 
گرانیت سبز خراسان جنوبی، سیب و 
انگور ارومیه، سنگ بنتونیت خراسان 
جنوبــی و غیره از جملــه پرونده های 
ارسالی به WIPO است. وی همچنین 
با بیان این که پنج محصول دیگر کشور 
نیز درحال تشــکیل پرونــده در مرکز 
مالکیت معنوی ســازمان ثبت اســناد 
و املاک کشور اســت، اظهار داشت: 
جمهوری اســلامی ایران از سال ۱۳۸۰ 
تاکنــون تعداد ۶۰ محصول ایرانی را به 

ثبت جهانی رسانده است. این کارشناس 
عالی وزارت صنعت، معدن و تجارت 
افزود: ســنگ تراورتن محلات، انجیر 
اســتهبان، زعفران قائنات، گز اصفهان، 
گز بلداجی و کشــمش ملایر از جمله 
محصولات ایرانی است که در سازمان 
جهانی مالکیت فکری به ثبت رســیده  
است. میرصالحی با اشاره به این که هم 
اکنون ۹۵ درصد زعفران جهان را ایران 
تأمین می کند اما هیــچ وقت نام ایران 
برای زعفران مطرح نمی شــود، اضافه 
کرد: در ســال ۱۳۹۸ دستورالعملی در 
هیات دولت به تصویب رسید که از آن 
پس در صورت صادرات زعفران باید 
کد ثبت جهانی بر روی بســته بندی آن 
درج شود تا اصالت آن که ایرانی است 

برای مصرف کننده اثبات شود. وی به 
تجار ایرانی توصیه کرد: با توجه به این که 
ثبت جهانی می تواند ارزش افزوده بسیار 
زیادی بــرای یک محصول ایجاد کند، 
زعفــران را به صورت فله صادر نکنند، 
بلکه به صورت بسته بندی و با کد ثبت 

جهانی صادر کنند.
چنــدی پیــش برگــزاری جام 
کشــورهای عربی به میزبانی عراق در 
شهر بصره آن هم با نامی جعلی به جای 
خلیج فارس، همچنین انتشار تصاویری 
از ایــن نام جعلی در مراســم تجلیل از 
قهرمانی تیم ملی عراق در این مسابقات 
و سپس مصاحبه نخست  وزیر عراق با 
تکرار همان نام جعلی، واکنش تند مردم 

و مسوولان ایران را درپی داشت.

گروه اقتصادی - یکی از مصارف 
ارزی پیش بینی شــده در مصوبه اخیر 
بانک مرکزی، ارز درمانی برای بیمارانی 
اســت که بنا بــه تشــخیص و تایید 
دســتگاه های ذی صلاح نیاز به ســفر 
خارجــی و درمان در کشــور دیگری 
دارند. بر این اســاس، سقف مشخصی 
برای درمــان و البته اقامت بیمار و یک 
همراه در نظر گرفته شده است.بر اساس 
مقررات به روز شده در زمینه ارز، مردم 
می تواننــد ارز غیربازرگانی یا خدماتی 
مورد نیاز خود را از طریق سامانه ناخدا 
یا همان سامانه نظام مدیریت خدمات 
ارز ایــران دریافت کنند که البته باید با 
یکی از ۳۸ مورد ذکر شده منطبق باشد.

ارز درمانی، نخستین ارزی است 
کــه در مقــرارت ارزی بانک مرکزی 
تعریف شــده اســت که بر اساس آن 
تأمین و انتقــال ارز درمانی برای مبالغ 
حداکثر تا سقف ۱۰ هزار دلار یا معادل 
آن به ســایر ارزها با اخذ وثیقه به میزان 
۲۰ درصد هــم ارز ریالی ارز پرداخت 
شده، به حساب مؤسسه درمانی خارج 

از کشور با تأیید معاونت درمان وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی که 
در آن ضرورت ادامه معالجه در خارج 
از کشــور و میزان ارز مورد نیاز تعیین 
شده باشد، بلامانع است.البته در تبصره 
این بند از مصوبه آمده است که تأمین و 
انتقال ارز درمانی برای مبالغ حداکثر تا 
سقف ۱۰ هزار دلار یا معادل آن به سایر 
ارزها برای بیمارانی که به منظور معالجه 
نیازمنــد پرداخت هزینه جســتجوی 
نمونــه )Search( پرداخــت هزینه 
تطبیــق )Match( و پرداخــت بابت 
خرید و انتقال نمونه سلول های بنیادی 
خون ســاز از مغز استخوان و خون از 
خارج از کشور اســت، با ارائه معرفی 
نامه و تأیید شــبکه ملی اهدا کنندگان 
سلول های بنیادی خونساز ایران )که زیر 
نظرمستقیم وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش پزشکی فعالیت می کنند( و اخذ 
وثیقــه به میزان ۲۰ درصد هم ارز ریالی 

ارز پرداخت شده بلامانع خواهد بود.
در تبصره هــای دیگر ارز درمانی 
تعیین نوع وثیقه به منظور پرداخت ارز 

درمانــی به بانک واگذار شــده و برای 
اقامــت بیمار و یک همراه تا ســقف 
حداکثر ۲۰۰۰ دلار یا معادل آن به سایر 
ارزها نیز برای هر نفر در نظر گرفته شده 
اســت. یکی دیگر از مفاد این مصوبه 
مربوط به زمان تامین، انتقال یا پرداخت 
ارز درمانی است که به صراحت قید شده 
حداکثر یک ســال پس از انجام درمان 
و با تشــخیص و تأیید معاونت درمان 
وزارت بهداشــت، درمــان و آموزش 
پزشــکی و اخذ مدارک و مســتندات 
مندرج قابل انجام است. برای هر یک از 
پرداخت های موضوع ارز درمانی، باید 
حداکثر شــش ماه پس از دریافت ارز 
تعهد کتبی از بیمار یا نماینده قانونی اش 
)وکیل یا قیم( گرفته شود مبنی بر اینکه 
ارایه اســناد و مــدارک مثبته حاکی از 
هزینه کرد ارز دریافتی است و اصالت و 
اعتبار آن ها توسط نمایندگی جمهوری 
اســلامی ایران در کشور محل معالجه 
شــبکه ملی اهدا کنندگان سلول های 
بنیادی خون ســاز ایران )حسب مورد( 
تأیید شده باشد. یکی دیگر از مواردی 

که به آن در این مصوبه اشاره شده، این 
است که برای آزادسازی وثیقه دریافتی، 
ضمن ارائه اسناد ذکر شده، این اسناد باید 
به تأیید شورای عالی پزشکی معاونت 
درمــان وزارت بهداشــت، درمــان و 
آموزش پزشکی هم برسد. اگر دریافت 
کنندگان ارز درمانی نسبت به ارائه اسناد 
مثبته در مهلت مقرر اقدام نکنند، بانک 
عامل مکلف است رأســاً مراتب را به 
سازمان تعزیرات حکومتی منعکس و 
تا صدور رأی نهایی پرونده را پیگیری 
کند و البته لازم اســت موضوع فوق در 
تعهدنامه مأخوذه از دریافت کنندگان ارز 
درمانی مــورد تأکید قرار بگیرد.در این 
مصوبه بانک های منتخب برای تامین، 

انتقال یا پرداخت ارز درمانی بانک های 
تجارت و سامان هستند و این بانک ها 
در صــورت عدم امــکان انجام حواله 
وجه، پرداخت ارز به صورت اسکناس 
هم مانعــی ندارد.این ارز به افراد دارای 
تابعیت خارج از کشــور، اقامت دائم 
یا مجوز کارت ســبز )گرین کارت( یا 
اتباع خارجی مقیم ایران تعلق نمی گیرد 
امــا برای هزینه درمــان مأموران ثابت 
وزارتخانه ها، ســازمان ها و مؤسسات 
دولتــی و افراد تحت تکفل آنان با ارایه 
تقاضای دســتگاه ذیربط و امضاء ذی 
حســابی یا مدیر امورمالی و معاونت 
اداری و مالی دســتگاه مربوطه بلامانع 

است.

مدیرکل سابق دفتر حمایت از مالکیت فکری وزارت صمت:

»خلیج فارس« در سازمان جهانی مالکیت فکری به ثبت جهانی رسیده است

چگونه از »ناخدا« ارز درمانی بگیریم؟


